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کشاورزی

تعادل بخشی آب زیرزمینی؛

اولویت نخست مدیریت جامع حوزه آبخیز
سه لایه تخصیص آب چیست؟

سپهرغرب، گروه کشاورزی: استاد دانشگاه 
قانونگذاری آب  به سه لایه  با اشاره  فردوسی 
فاضلاب  تصفیه  و  بازچرخانی  گفت:  در کشور 
در حوزه های آبخیز زمینه محیط زیست سالم 

را فراهم می کند.
بازچرخانی و تصفیه فاضلاب از مباحثی اســت 
کــه در مدیریت جامع حوزه آبخیز از اهمیت زیادی 
برخوردار اســت؛ به نحوی که ســلامت و بهداشت 
حوزه های آبخیز کشــور بدان بســتگی دارد. درباره 
اهمیت و ضرورت بازچرخانــی و تصفیه فاضلاب و 
همچنین ضرورت تعادل بخشی آب های زیرزمینی 
و الزامات حقوقی و قانونــی آن، گفتگویی تفصیلی 
با دکتر کامران داوری عضو هیئت علمی دانشــگاه 
فردوسی مشهد صورت گرفته که در ادامه می خوانید:
به عنوان اولین سوال بفرمایید بحث بازچرخانی 
آب در مدیریت جامع حوزه آبخیز کشور دارای چه 

اهمیت و جایگاهی است؟
دربــاره اهمیت و جایــگاه بازچرخانــی آب در 
مدیریت جامع حوزه آبخیز باید گفت این مســاله را 
می توان از ســه زاویه مورد بررسی قرار داد. نخست 
اینکه در مناطقی که ســفره زیرزمینی در حال افت 
است و با مشکل عدم تعادل مواجه هستیم، اولویت 
نخست، تعادل بخشــی آب زیرزمینی است و برای 
تعادل بخشــی باید برداشت و مصرف آب زیرزمینی 
را کاهش بدهیم تا جایی که تعادل برقرار شود و بعد 
از آن بتــوان از بازچرخانی و ارزش های آن صحبت 

کرد.
بحــث دوم، بازچرخانی آب اســت. در طبیعت 
دارد. در حــال حاضــر  بازچرخانــی آب وجــود 
بازچرخانی در دنیا به این شکل است که مثلا 100 
واحد آب تخصیص داده می شــود و گفته می شود از 
این 100 واحد باید 70 درصد آن بازگردانده شــود. 
یعنی سهم شما برای مصرف فقط 30 واحد است و 
این آبی که بازچرخانی می شود باید کیفیت آن نیز 
معلوم و مشخص باشــد. اگر این مساله انجام نشود 

حوزه آبخیز دچار مشکل خواهد شد.
بحث ســوم نیز این اســت کــه بازچرخانی آب 
از آلودگــی آب و طبیعــت جلوگیــری می کند. در 
مناطقی که آب زیرزمینی نزدیک به ســطح زمین 
اســت، روانــاب که بــا آلودگی همراه اســت، وارد 
سفره های زیرزمینی می شود و آنجا را آلوده می کند 
مثل شــمال کشــور. در این مناطــق بحث تصفیه 

فاضلاب و بازچرخانی آب ها دارای اهمیت است.
     معمــولا چــه مناطقی در کشــور، 

بازچرخانی آب اولویت دارد؟

همانطور که بیان شــد مناطقی مثل استان های 
شــمالی کشــور که آب زیرزمینی نزدیک به سطح 
زمیــن اســت و امکان آلودگی آن بیشــتر اســت، 
بازچرخانــی و تصفیــه آب اولویــت دارد. البته در 
بازچرخانی نباید اضافه مصرف تعریف شــود. طبق 
قانون شــورای عالی آب، بیشــتر از 75 درصد آب 
تجدیدپذیر نباید مصرف شود و بازچرخانی باید در 
همین محدوده تعریف شــود. ما برای تعادل بخشی 
بــه بازچرخانی و تصفیه نیازمندیم. آب را نمی توان 
رها کرد به خصوص در شهرهای بزرگ. مثلا مشهد 
حدود چهار میلیون جمعیت دارد. اگر این جمعیت 
حدود 100 متر مکعب فاضلاب داشته باشند رقمی 
حدود 400 میلیون متر مکعب را شــامل می شــود 
و رهاســازی این حجم از فاضــلاب موجب آلودگی 
شدید سفره های آب زیرزمینی خواهد شد و تبعات 
زیســت محیطی مخربی را به دنبال خواهد داشت. 
از این رو بهتر اســت این فاضلاب هــا بازچرخانی و 
تصفیه شــود و در اختیار بخش کشاورزی یا صنعت 

قرار داده شود.
     آیــا می تــوان روش های مرســوم 
بازچرخانی و  اروپا در  کشورهای مختلف مثل 
تصفیه فاضلاب، در کشور ما نیز مورد استفاده 

واقع شود؟
خیر، روش تصفیه فاضلاب در کشورهای اروپایی 
مخصــوص خود این کشورهاســت. این کشــورها، 
مرطوب هســتند و از آنجا کــه آب زیرزمینی این 
کشــورها نزدیک سطح زمین اســت، مواد آلاینده 
به این منابع آبی نفــوذ می کند و آن منابع را آلوده 
می ســازد. لذا مشــکل اصلی این کشــورها بحث 
آلودگی آب های زیرزمینی اســت. ولی در کشور ما 
یکی از مشکلات اساسی شوری بیش از حد آب های 
زیرزمینی است و اگر برای این معضل چاره اندیشی 
نشــود ممکن است در 20 ســال آینده برای کشور 
خطرناک باشــد و متاسفانه کسی هم به بدان توجه 
ندارد. بازچرخانی در کشــور باید بــا تغییر تکنیک 
همراه باشــد به گونه ای که باید بازچرخانی طوری 
انجام شود که علاوه بر آلاینده ها، نمک آب نیز جدا 
کند. این نوع بازچرخانی باید به گونه ای باشــد که 
آب بیرون ندهد و خروجی آن به صورت لجن باشد.
     شوری آب چه اثراتی بر مدیریت حوزه 

آبخیز دارد؟
یکــی از مهمتریــن تاثیرات شــوری آب، تغییر 
الگوی کشت بوده است و محصولاتی که قبلا کاشته 
می شد الان نمی توان کاشــت و بخاطر شوری آب 
گرایش به کاشت پسته در مناطق خشک و کم آب 

بیشتر شده است و اگر این روند شوری ادامه داشته 
باشد، پسته را هم دیگر نمی توان کاشت. همچنین 
شــوری آب در بعضی مناطق باعث تعطیل شــدن 
کشاورزی شده است و کشاورزان تبدیل به حاشین 

نشین در شهرهای بزرگ شده اند.
آیــا نمونه ای از این نوع تصفیه و بازچرخانی آب 

در کشور و خارج کشور وجود دارد؟
بله در کشور اســترالیا نمونه چنین کاری وجود 
دارد و در کشــور ما نیز دکتر جعفر زاده که هیئت 
علمی دانشــگاه فردوسی مشــهد هستند در تلاش 
هســتند که در منطقه گناباد عملیات شوری زدایی 
از آب انجام شــود و آبی که شوری آن گرفته شده 
است را به سفره های آب زیرزمینی نفوذ دهد و لجن 
حاصــل از آن جهت تهیه برق و نمک صنعتی مورد 

استفاده واقع شود.
     وضعیت منابع آب در حوزه های آبخیز 

کشور چگونه است؟
هــر حوزه بایــد دارای دو بیلان باشــد: کمی و 
کیفی. بیلان کمی آن اســت که باید محاسبه شود 
هر حوزه در ســال های مختلف چقــدر آب دارد و 
میزان بارش سالانه چقدر است. البته این میزان در 
سال های مختلف متفاوت است. درباره بیلان کیفی 
نیز این مهم است که کیفیت آب حوزه های آبخیز به 
لحاظ آلودگی و شوری سنجیده شود. در حال حاضر 
وضعیت آب های زیرزمینی اصلا خوب نیســت و در 
زمینه آب های زیرزمینی با مشکل عدم تعادل مواجه 
هســتیم. مثلا در شهری مشــهد سال 1343 اعلام 
شــد که سفره آب در حال پایین رفتن است و سال 
1347 دشت مشهد به لحاظ برداشت آب زیرزمینی 
ممنوعه اعلام شد. در آن زمان مشهد حدود 1500 
حلقه چاه داشــت که الان این رقــم به هفت هزار 
حلقه چاه رســیده است. این مساله باعث شده است 
افرادی که از ســالیان گذشته به کشاورزی مشغول 
بودند و برای خود دارای زندگی و شأن بودند، بخاطر 
کمبود آب، قادر به کشــاورزی نباشند یا اینکه آب 

چاه آنان به نصف تقلیل یابد.
     چه کســی مجوز این چاه ها را صادر 

کرده است؟
شــرکت آب منطقــه ای عهده دار صــدور این 
مجوزها است. آب منطقه ای هم معتقد است صدور 
این مجوزها بر اساس قانون است و قانون این اختیار 
را بر عهده آب منطقه ای گذاشــته اســت. البته این 
خودش جای نقد است زیرا که در قانون آمده است 
که بررسی شود آیا می توان مجوز چاه جدید را صادر 
کرد یا خیر؟ ما تأکید داریم به منظور تعادل بخشی 

آب زیرزمینی دیگر مجوز جدید صادر نشــود و این 
سیاستی اســت که در دنیا نیز اعمال می شود مثلا 
در تگزاس آمریکا از سال 1998 تصویب کرده است 
مجوزی برای احداث چاه های جدید صادر نمی شود.
     به توجه به نیاز به آب توسط بخش های 
مختلف و تعادل بخشــی آب های زیرزمینی، 

پیشنهاد شما برای تأمین آب چیست؟
یکی از این راه حل ها خرید و فروش آب اســت. 
مثلا دولت بگوید قرار اســت پنــج درصد حقابه ها 
خرید و فروش شــود و مهلت زمانی را برای ثبت نام 
تعییــن کند و بعد از آن در یک یا چند روز مجوزها 
خرید و فروش شود و وقتی این پنج درصد تمام شد 
اعلام شــود دیگر خرید و فروش انجام نمی شود و 
باید تا ســال بعد متقاضیان منتظر بازار آب باشند. 
اگر این مســاله در ابتدا رعایت شده بود مثلا برای 
پروژه های بزرگ اقتصادی مثل مجتمع های تجاری 
یا پروژه هــای بزرگ اقتصــادی می گفتند که برای 
تأمین آب باید مجوز برداشــت آب از چاه خریداری 
شود، این مشکلات عدم تعادل بخشی آب زیرزمینی 
وجود نداشت. مشکل این است که شرکت منطقه ای 
آب به لحاظ قانونی، موظف اســت که درآمد داشته 
باشد و این در صورتی است که آب منطقه ای نهادی 
حفاظتی است. در این زمینه باید حتما قانون اصلاح 

شود.
     نظرتــان راجع به قانــون جامع آب 

چیست؟
بنده با قانون جامع آب مخالف نیســتم ولی باید 
توجه داشت که سنگ بزرگ علامت نزدن است و تا 
به حال حدود 11 بار پیش نویس این قانون اصلاح 
شــده است. این در حالی است که مثلا در کالیفرنیا 
برای قوانین مهلــت قرار داده اند و گفته اند قوانین 
آب باید هر از پنج ســال در صــورت نیاز اصلاح یا 
تغییر یابد. الان در همین قانون عادلانه آب، ظرفیت 
بســیار خوبی برای تعادل بخشی آب های زیرزمینی 
دارد که از آن غفلت شــده اســت. مثلا در ماده 14 
آمده اســت چنانچه آب چاه فردی کم شود مقصر 
چاه نزدیک آن اســت که بعد از آن حفر شده است 
و این خسارت باید جبران شود یا اینکه در ماده 44 
آمده اســت که اگر بخاطر برنامه های توسعه دولت، 
چاه آب افراد خشــک شــود، جبران خسارت آن بر 
عهده دولت است. این ماده قانونی به طور کامل در 
کشور تعطیل است و هیچ آیین نامه اجرایی در این 
باره وجود ندارد. اگر این قوانین در کشور اجرا شده 
بود، این همه چاه های غیرمجاز در کشــور نداشتیم 
تا آن وقت مشکلات را بر گردن خشکسالی یا بخش 

کشاورزی بیندازیم و به کشاورزی زور بگوییم که به 
دلیل کمبود آب باید کشاورزی تعطیل شود.

     مهمترین مســائلی که در قانونگذاری 
حوزه آب کشور باید بدان توجه شود چیست؟
در بحــث قانونگــذاری آب باید توجه داشــت 
تخصیص منابع آب دارای ســه لایه است. لایه اول 
آن است که بررسی شــود کمیت منابع آب چگونه 
اســت و سالانه چقدر نزولات آســمانی وجود دارد. 
این مســاله کاملا فنی و مهندســی و مرتبط با علم 
هیدرولوژی اســت که بر عهده کارشناســان وزارت 
نیــرو اســت. لایه دوم این اســت چه افــراد و چه 
بخش هایی حق دارند که آب به آنان تخصیص یابد 
و اینکه چگونه آب باید مصرف شود. این بحث کاملا 
بحث سیاستی، حقوقی و اجتماعی است مثلا اینکه 
سهم آب بخش های شرب، کشاورزی، صنعت و غیره 
چقدر باید باشد. این مســاله را نمی توان از وزارت 
نیرو انتظار داشــت زیرا که کارشناسان وزارت نیرو 
بیشتر مهندس آب، عمران و هیدرولوژی هستند و با 

اصول فنی و مهندسی آشنایی دارند و این در حالی 
است که بحث تخصیص آب، بحثی فنی و مهندسی 
نیســت و کارشناســان فنی نباید وارد این مســاله 
شوند. در این باره راه حل آن است که شورای حوزه 
آبخیز با حضور آب بران یا نماینده آنان تشکیل شود 
و خودشان درباره تخصیص منابع آب تصمیم بگیرند 
و ســازمان مرکزی نیز صرفا نظارت داشته باشد تا 
مصوبات شورای حوزه آبخیز اجرا شود و در صورت 
عدم اجرا، جریمه در نظر بگیرد. لذا باید نقش دولت 

تولی گری باشد نه تصدی گری.
لایه سوم بحث خرید و فروش آب است. در اینجا 
دولت سیاستگذاری می کند و تشخیص می دهد که 
مثلا اگر 10 درصد آب بیشتری به صنعت تخصیص 
یابد، موجب بهبود معیشــت و رفاه اقتصادی خواهد 
شــد در این صورت کشــاورزی که تــا دیروز حق 
نداشت تغییر کاربری داشــته باشد و نمی توانست 
حقابه خود را واگذار کند می تواند ســهم خود را به 

نفع صنعت واگذار کند.

سپهرغرب گزارش می دهد؛

باغ خوارانِ خانه باغ نشین در همدان/ نفس تنگی همدان زیر هجوم باغ خواری
خارج شدن باغات همدان از چرخه تولید

ســپهرغرب، گروه کشــاورزی - شــکیبا 
کولیوند: در حالی کــه باغ ها، به عنوان ریه های 
اســتان همدان محسوب می شــوند اما گویی 
همچنان در جای جای استان قرار است با پدیده 
باغ خواری و قدم نهادن در مسیر خانه باغ نشینی 
روبرو باشــیم. موضوعی که موجب تنگی نفس 
اسامی شهرهای  لیســت  به  آن  ورود  همدان، 
دارای آلودگی هوا و البته فرســایش خاک، از 
کاهش  اقتصادی،  و  تولیدی  باغات  دادن  دست 
رونــد تولید محصولات باغی، از دســت دادن 
یکپارچه ســازی باغات و مواردی از این دست 

هستیم.
اســتان همدان با 1.2 درصد وسعت و 2.4 درصد 
جمعیت کشور، 4.4 درصد تولیدات بخش کشاورزی 

کشور را به خود اختصاص داده است.
از مجموع 1.95 میلیون هکتار وســعت اســتان، 
907 هزار هکتار وســعت منابع طبیعی، 708.5 هزار 
هکتار ســطح زیر کشــت محصولات زراعی و باغی و 

269 هزار هکتار سطح اراضی آیش است.
از مجموع 708.5 هزار هکتار ســطح زیر کشــت 
اســتان، 635 هزار هکتار ســطح زیر کشــت اراضی 
زراعی )429 هزار هکتار دیم و 206 هزار هکتار آبی(، 
73.6 هزار هکتار ســطح زیر کشــت باغی )70 هزار 

هکتار آبی و 3.6 هزار هکتار دیم( است.
طبق ســند راهبردی و عملیاتی سه ساله استان 
همــدان از مجموع 4.5 میلیون تــن تولیدات بخش 
کشاورزی استان در ســال 1394، 3 میلیون و 400 
هــزار تن تولیدات زراعی، 540 هزار تن ولیدات باغی 

و 544 هزار تن تولیدات دامی است.
در توصیف شهرســتان همــدان نیز چنین مطرح 
شــده اســت کــه شــرایط مناســب آب و هوایی و 
توپوگرافی، وجود شبکه هیدروگرافی گسترده و قوی 
با انشــعابات مثبت و حجم آبگذر قابل توجه در پیوند 
با منابع خاک غنی و تــوان اکولوژیک تقویت کننده 
رویش هــای علفی، وضعیت شهرســتان همدان را از 
دیرباز در دامنه الوند با کشــت و زروع و دامپروری و 

باغداری پیوند زده است.
این درحالی است که این روزها، شاهدآنیم که یک 
به یک باغات همدان در مســیر دیگری وارد شده اند 
که شاید شیوع ویروس کرونا این روند را تسریع کرد 
اما نمی توان تمامی مشــکلات را به دوران آغشته به 

کرونا نسبت داد.
وجود باغات نه تنها موجب حجم بالای محصولات 
باغی در استان و اشتغال زایی در این عرصه شده بلکه 
به عنوان ریه های استان نیز محسوب می شوند که در 
مسیر تخریب یکان یکان آن ها شاهدآنیم که همدان 
طی ســال های اخیر روزهای بیشــتری را نسبت به 

گذشته در آلودگی هوا تجربه می کند.
نیمه شــهریورماه ســال جاری بود که رئیس کل 
دادگستری اســتان همدان با بیان اینکه حدود 900 
هزار هکتار اراضی قابل کشــت در استان وجود دارد، 
مطرح کرد: متأسفانه اراضی درحال کاهش و جمعیت 
نیز درحال افزایش اســت و افراد سودجو و صاحبان 
پول های نامشــروع نیز به ســراغ از بین بردن منابع 
می روند و موجب لطمه  فراوان به این منابع می شوند.

تخریــب  دربــاره  عدالتخــواه  محمدرضــا 
ساخت وسازهای غیرمجاز در اراضی بیان کرد: سازمان 

جهادکشاورزی باید به ســرعت دست به اقدام بزند و 
ضمن پیشــگیری و برخورد لازم در زمینه هزینه های 
اعاده کاربری زمین دادخواســت بدهــد؛ زیرا وقتی 
اراضی به سیمان و  آسفالت تبدیل شود و آنگاه جهاد 
کشاورزی برای مطالبه خســارتی که به  خاک شده، 
اقدام به تخریب  کند این عمل وجهه جالب اجتماعی 
نــدارد و آثارمنفی زیــادی به دنبال خواهد داشــت، 

بنابراین باید از ابتدا اقدام به پیشگیری کنیم.
دادســتان عمومی و انقلاب اسلامی استان همدان 

نیز در این راستا گفت: جهاد کشاورزی و امور اراضی 
در ساخت وسازهای غیرمجاز باید اقدامات پیشگیرانه 
داشــته باشند، این درحالی اســت که پس از ساخت 
یک برج بلند، ســاختمان یا کارگاه و کارخانه تازه به 
فکر راه چاره می گردند، درصورتی که این ســاختمان 
یک روزه ساخته نشــده بلکه مدت ها زمان برده، پس 

چرا اقدامات پیشگیرانه صورت نگرفته است؟
حســن خانجانی اظهار کرد: پــس از تصویب این 
قانــون انتظار می رفت تا ســازمان جهاد کشــاورزی 
به ویژه مدیریت اراضی به صورت فعال و نه  منفعل در 
اجرای این قانون حاضر شــوند اما متأسفانه مدیریت 
امور اراضــی منتظر حضور ارباب رجوع می شــود تا 

اقدامی انجام دهد.
در ادامه معاون قضایی دادگســتری کل اســتان 
همدان با بیان اینکه قانــون حفظ کاربری اراضی بر 
روی کاغذ مانده اســت، گفت: نزدیک به 450 ویلا با 
متراژهای بالا در باغات یکی از شهرستان های همدان 
ساخته شده است، این ساخت وسازها یک شبه صورت 
نمی گیــرد و نبود نظــارت و کنتــرل در ابتدای کار 

موجب این رخداد می شود.
عباس نجفی بیان کرد: قانون حفظ کاربری اراضی 
سال هاست تصویب شده اما چه اندازه امروز توانستیم 
در این حوزه عمل کنیم؟ ساخت وســازهای غیرمجاز 
بــه هر طریقی قلع و قمع شــد اما در پاســخ به این 
پرســش که آیا واقعا کاربری اراضی را حفظ کردیم؟ 
باید بگوییم خیر، خســارت دوجانبه نیز دیدیم؛ زیرا 
هــم منابع و هم کاربری اراضی را از دســت داده ایم؛ 
به طوری که وقتی یک  زمین کشــاورزی تبدیل به بنا 
می شــود لایه های خاک از بین رفته و قابلیت کشت 

خود را نیز از دست می دهد.
وی ادامه داد: به دلیل نبود اراده، ابزار تأمین  نشده 
و قانون بر کاغذ مانده اســت و اگــر  بخواهیم با این 
روش پیش برویم عملا هیــچ احیای کاربری صورت 
نگرفته و هرســاله میزان اراضی زیر کشت ما کاهش 

پیدا می کند.
اما به راســتی، چرا این روزها با پدیده باغ خواری 
و ورود باغــات به عرصه خانه باغ ها مواجه هســتیم؟ 
در این مســیر، کم کاری ها از ســوی کدام دســتگاه 
است؟ آیا قرار نیست به تراژدی از بین بردن باغات در 

همدان پایان داد؟
در ایــن خصــوص برآن شــدیم تــا گفت وگویی 
بــا هوشــنگ کرمی،مدیــر امــور اراضی ســازمان 
جهادکشــاورزی اســتان همدان ترتیب دهیم که در 

ادامه می خوانید:
     شناسایی 1050 ساخت و ساز غیرمجاز 

طی سال جاری
مدیر امور اراضی ســازمان جهادکشــاورزی استان 
همدان در گفتگو با خبرنگار حوزه کشاورزی سپهرغرب 
در خصوص تغییر کاربری اراضی کشــاورزی و ورود به 
عرصه ساخت و سازهای غیرمجاز در همدان مطرح کرد: 
هرگونه ساخت و ســاز در اراضی کشاورزی اعم از باغ و 
اراضی زراعی، ممنوع اســت مگر جایی که طبق تبصره 

یک، ماده یک ضرورت آن مشخص شده باشد.
هوشــنگ کرمی ادامــه داد: خــارج از این روند، 
ساخت و سازها مغایر قانون بوده و مجازات هایی برای 

آن پیش بینی شده است.
وی در این زمینه یادآور شــد: در ســال جاری در 
ســطح اســتان همدان بالغ بر یک هزار و 50 مورد 
ساخت و ســاز غیرمجاز در اراضی کشاورزی و باغات 

شناسایی شده است.
این مقام مســئول خاطرنشــان کرد: از این تعداد 
بالغ بر 171 مورد در راســتای تبصره دو ماده 10 در 
مراحل اولیه با دســتور قضایی و بــا همکاری نیروی 
انتظامی تخریب و از ادامه ساخت و سازها جلوگیری 

به عمل آمد.
کرمی با بیان اینکه در ســال جاری، در راســتای 
احکام قطعی )پس از برگــزاری دادگاه های مربوطه( 
تعداد 42 مورد رای اجرا شــده است، گفت: در کنار 
ایــن روند، اموزش هایی را به باغداران، کشــاورزان و 

کارشناسان مربوطه ارائه داده ایم.
وی خاطرنشــان کرد: طی ســال جاری، دو هزار 
و 200 نفر روز کارگاه آموزشــی برای کشــاورزان و 

باغداران و 120 نفر روز برای کارشناسان مربوطه در 
خصوص عواقب ساخت و سازها چه به لحاظ حقوقی 

و چه به لحاظ تخریب خاک برگزار کرده ایم.
مدیر امور اراضی ســازمان جهادکشاورزی استان 
همدان در ادامه این موضوع یادآور شــد: برنامه های 
آموزشــی ای در این راســتا در تلویزیون و رادیو نیز 

داشته ایم.
در جلســه شــورای پیشــگیری از وقــوع جرم 
دادگســتری که به صورت کارگاه آموزشی با محوریت 
اجرای قانــون حفظ کاربری اراضــی زراعی و باغات 
در محل سالن جلســات امام علی )ع( سازمان جهاد 
کشــاورزی برگزار شــده بود، رئیس کل دادگستری 
استان همدان با اشاره به اینکه در قبال تخلف دستگاه 
قضا می بایســت با تدبیر و عقلانیــت احکام متقن و 
مســتدل صادر کند، اذعان کرد: متأســفانه از سوی 
جهاد کشاورزی ظاهراً اراده جدی در زمینه مقابله با 
تغییر کاربری ها وجود ندارد، چرا باید دستگاه متولی 

برخورد فاقد نیروی انسانی کافی و ادوات باشد.
وی در این خصوص تاکید کرد: نبود اراده در پس 
کمبودهای عنوان شده برخورد با متخلفین را به امری 

محال تبدیل می کند.
در این راســتا، نظرات مدیر امور اراضی ســازمان 
جهادکشاورزی استان همدان در پاسخ به این موضوع 

جویا شدیم:
     ادوات و تجهیزات نداریم

این مســئول در ادامه گفتگو با سپهرغرب در این 
خصوص مطرح کــرد: شناســایی و ورود به موضوع 
ســاخت و ســازهای غیرمجاز در باغــات به صورت 
کشــوری نیز به ما اعلام می شــود، یعنی در صورتی 
که هر یک از شــهروندان همدان موردی را از طریق 
ســامانه اعلام نمایند، این امر به صورت کشــوری به 

یگان حفاظت استان و شهرستان اعلام می شود.
کرمی ادامه داد: در این بین، اثرگذاری ورود ما به 
بحث نیازمند این است که تجهیزاتی داشته باشیم تا 
بتوانیم تخریب ساخت و سازهای غیرمجاز را در پیش 
بگیریم اما متاســفانه ادوات و تجهیزات لازم در این 

زمینه را نداریم.
وی بــا بیان این موضوع اضافه کرد: در صورتی که 

ادوات و تجهیزات لازم را داشتیم، هزینه  ی ساخت و 
ســاز و تخریب ها کاهش پیدا می کرد، چراکه تخریب 
خاک، هزینه نیروهای انسانی و غیره را نداشتیم و از 

سویی تبعات اجتماعی کار نیز کاهش می یافت.
وی ادامه داد: اما متاســفانه در حال حاضر، روند 
کار به گونه ای اســت که تا ما درخواستی را به ثبت 
برســانیم، هماهنگی های مربوطه انجام شود و سپس 
وارد کارهای قانونی شــویم ســاختمانی در یک باغ 

ساخته شده است!

مدیر امور اراضی ســازمان جهادکشاورزی استان 
همدان با اشاره به اینکه در این مسیر، یگان حفاظت 
در سطح استانی و شهرســتانی و 13 نیروی حقوقی 
داریم، گفت: در زمینه کارشناســی مشــکلی نداریم 
اما متاســفانه تجهیزات و ادوات مناســب چون بیل 
مکانیکــی، خودرو و غیره را نداریم تا بتوانیم وارد کار 

شویم.
کرمی با تاکید بر اینکه به سبب کمبود تجهیزات 
در کار تخریــب مشــکل داریم، یادآور شــد: عوامل 
بسیاری موجب شده اســت تا این روزها شاهد روند 
رو به افزایش تکه شــدن باغ های بزرگ در همدان و 
تبدیــل آن ها به باغ های کوچک و تمایل به ســاخت 

خانه باغ ها داخل آن ها باشیم.
     از پایین بودن ســرانه فضای سبز در 

همدان تا ورود دلالان به ماجرا
وی در تشــریح این علل مطــرح کرد: در یکی دو 
سال اخیر زیرساخت های خوبی برای جمعیت مستقر 
در همدان شــاهد نبوده ایم به نوعی که میزان سرانه 
فضای ســبز در همدان پایین است و این امر موجب 
می شود تا مردم به سمت خرید باغ تمایل پیدا کنند.
مدیر امور اراضی ســازمان جهادکشاورزی استان 
همدان ادامه داد: از سویی با گران شدن باغات، مردم 
به منظور این که ارزش پولشــان از دســت نرود، در 
زمینه خرید باغ ســرمایه گذاری کرده و پول های نقد 
خود را به خرید باغ ها سوق دادند و در این مسیر نیز 
یک ســری دلالان وارد کار شده و شروع به ساختن 

خانه باغ ها کردند.
کرمی به شــیوع ویروس کرونــا و تاثیرات آن در 
روند روبه رشد ایجاد خانه باغ ها در همدان نیز اشاره 
کرد و افزود: در پی شیوع ویروس کرونا، مردم تمایل 
به ســکونت در خارج از شهرها پیدا کردند و این امر 

موجب شد که روند ســاخت و سازهای غیرمجاز در 
باغات همدان سرعت بگیرد.

وی، بیشــترین ســاخت و ســازهای غیرمجاز در 
باغــات همدان را ایجاد خانه باغ ها برشــمرد و گفت: 
این روزها در همدان شــاهد آن هســتیم که باغ های 
یک هکتاری به 10 باغ کوچکتر تقسیم می شوند، این 
امر موجب شده تا نتوانیم طرح های یکپارچه سازی و 
دیگر اقدامات نوین را در باغات همدان اجرایی کنیم.
خارج شدن باغات همدان از چرخه تولید و اقتصاد
وی یادآور شــد: از سویی، باغات کوچکتر علاوه بر 
اینکه با ساخت و سازهای غیرمجاز روبرو می شوند، از 

چرخه اقتصادی نیز خارج می شوند.
این مقام مسئول در بخش پایانی گفتگو در تشریح 
این امر ضمن ابراز تاســف مطرح کرد: باغ های کوچکتر 
به سمتی می روند که دیگر باغ های تولیدی و اقتصادی 
محســوب نمی شوند چراکه یک خانواده تنها برای این 
که فضای سبزی را در خارج از شهر برای خودش داشته 
باشد، باغی را می خرد و دیگر به دنبال محصولات باغی و 
توسعه آن ها نیست بدین سان این روند، تولید محصولات 
باغــی همدان را نیز به خطر می اندازد و همین تکه تکه 
شــدن باغات موجب می شود تا باغات بسیاری از بخش 

تولیدی و اقتصادی خارج شوند.
در حالی که وجود باغات، به عنوان ریه های استان 
همدان محسوب می شوند اما گویی همچنان در جای 
جای استان قرار است با پدیده باغ خواری و قدم نهادن 
در مســیر خانه باغ نشینی روبرو باشیم. موضوعی که 
موجب تنگی نفس همدان، ورود آن به لیست اسامی 
شهرهای دارای آلودگی هوا و البته فرسایش خاک، از 
دســت دادن باغات تولیدی و اقتصادی، کاهش روند 
تولید محصولات باغی، از دست دادن یکپارچه سازی 

باغات و مواردی از این دست هستیم.
به راســتی، ساخت و ساز ویلا و خانه باغ در مزارع 
و باغ ها و ســپس هــم قلع و قمع آن هــا را می توان 
نوش دارویی دانســت که اثر گــذار نخواهد بود، چرا 
کــه آن زمین حاصلخیز به نــدرت به چرخه تولید و 
زراعت باز می گردد و فرســایش خاک ثمره این روند 
است بدین سان، باید در وهله اول مسئولین مربوطه 
باید در مسیر پیشگیری از ساخت و سازهای غیرمجاز 
قاطعانه و مسئولانه و البته دلسوزانه پای کار باشند تا 
مانع ســاخت و سازهای بی رویه غیرمجاز در مزارع و 
باغات استان همدان باشیم و به نوعی، افراد محیط را 

برای چنین صدمه زدن هایی ناامن ببینند!
از سویی دیگر، در صورت مشاهده روندهای ساخت 
و سازی باید آن قدر سریع وارد کار شد که به ناگاه با 
یک شهرک! به جای باغ و مزارع روبر نشویم و به ناگاه 
توانِ مقابله با آن ها را نداشــته باشــیم بدین ترتیب، 
امید است تا مسئولین مربوطه در استان همدان پای 
کار باشــند و بدانند هر گونه کوتاهی در این مســیر 
می تواند همدان را به نفس نفس زدن بیندازد و ثمره 
آن را بــه جز تخریب خاک، از دســت دادن تولیدات 
و محصولات باغــی، از بین رفتن اشــتغالزایی، عدم 
ورود بــه مباحــث آبیاری نوین و قطــره ای و غیره، 
می توان در آلودگی های هوای چندین روزه مشــاهده 
کــرد. موضوعی که می تواند اســتان همدان )به ویژه 
شهرســتان همدان( را به سبب آلایندگی های بسیار 
بالا در برخــی از روزها و حتی ماه های ســال، برای 

گروه های بسیاری غیرقابل سکونت کند!

مدیر امور اراضی سازمان 
جهادکشاورزی استان همدان 
گفت: اثرگذاری ورود ما به 

جلوگیری از ساخت وسازهای 
غیر مجاز در باغات نیازمند 

این است که تجهیزاتی داشته 
باشیم تا بتوانیم تخریب ساخت 
و سازهای غیرمجاز را در پیش 

بگیریم اما متاسفانه ادوات و 
تجهیزات لازم در این زمینه را 

نداریم.

مدیر امور اراضی سازمان 
جهادکشاورزی استان همدان 

مطرح کرد: باغ های کوچکتر به 
سمتی می روند که دیگر باغ های 

تولیدی و اقتصادی محسوب 
نمی شوند چراکه یک خانواده تنها 

برای اینکه فضای سبزی را در 
خارج از شهر برای خودش داشته 
باشد، باغی را می خرد و دیگر به 

دنبال محصولات باغی و توسعه 
آن ها نیست و این روند، تولید 

محصولات باغی همدان را نیز به 
خطر می اندازد و همین تکه تکه 

شدن باغات موجب می شود تا 
باغات بسیاری از بخش تولیدی و 

اقتصادی خارج شوند.


